
Alda Jauģiete 
– pašnodarbinātā: 

– Jā, uzticos. 
Ja par veiktajām 
analīzēm izlasu, 
tad esmu droša, ka  
viss kārtībā. Ja 

pasaka, ka konkrētā brīdī nevajag 
peldēties jūrā, tad ūdenī neeju. Gri-
bas domāt, ka Liepājā pienācīgi  
seko līdzi tam, lai ar notekūdeņiem 
viss būtu kārtībā. Uzticos speciālis-
tiem un viņu risinājumiem.

Dalija – 
advokāte: 

– Esmu no 
Lietuvas, un 
man līdz šim nav 
bijušas šaubas 
par Lietuvā 

veikto ūdens analīžu patiesumu. 
Man vienkārši nav faktu, kas to 
apstrīdētu. Jā, uzticos ūdens 
analīzēm, jo līdz šim nav  
izdarīts nekas tāds, kas liktu 
uztraukties.

Evija – 
pārdevēja: 

– Nē, 
neuzticos. Es 
vispār esmu 
tāda, kas 
neuzticas, 

iespējams, nekam. Paļaujos tikai 
uz sevi. Šogad līdz jūrai nemaz 
neesmu aizgājusi. Ūdens no 
krāna man garšo, lai arī tur iekšā 
droši vien ir viss kaut kas. Par 
notekūdeņiem nedomāju.

Aleksandrs 
Žiļuks – 
liepājnieks:   

– Ļoti gribu 
cerēt, ka viss ir 
kārtībā. Domāju, 
ka par jūras 

ūdens tīrību gan nekad nevar būt 
drošs par visiem 100 procentiem. 
Ja uztaisa analīzes un saka, ka viss 
labi, domāju, ka ar jūras ūdeni labi 
ir tikai par 80 procentiem. Ūdeni, 
kas tek no krāna, dzeru droši.

Edgars 
Pujāts – aktieris: 

– Vispār 
uzticos. Ja saka, 
ka jūrā ūdens 
labs un tīrs, ticu 
un peldēt eju 

drošu sirdi. Nedzīvoju pilsētā, 
mums pašiem savs dziļurbums, 
un ūdeni esmu laboratorijā 
pārbaudījis. Ar sastāvu viss 
kārtībā.
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Kur nonāk kanalizācijas 
saturs? Par to visdrīzāk aiz-
domājamies vien tad, kad 
pie ūdeņiem sajūtam nelāgu 
smaku vai arī pēkšņi notiek 
avārija, kāda jūlija beigās iz-
sita no sliedēm Liepājas no-
tekūdeņu attīrīšanas iekār-
tas. Tomēr šis bija atsevišķs 
ārkārtas gadījums, bet, pēc 
Valsts vides dienesta datiem, 
Latvijā kopumā 26 lielākas un 
mazākas notekūdeņu attīrī-
šanas iekārtas vidi piesārņo 
ilgāku laiku. Četras no tām 
atrodas Liepājā un Dienvid-
kurzemē. 

Mainīgs 
“melnais saraksts”

Labāk vai sliktāk attīrīti, visi 
notekūdeņi nonāk virszemes 
ūdeņos – upēs, ezeros vai Bal-
tijas jūrā. Šovasar raksturīgās 
stiprās lietusgāzes ļoti ietekmē 
piesārņojuma ieplūšanu ūdenstil-
pēs, norāda Valsts vides dienesta 
(VVD) bijusī ģenerāldirektore Eli-
ta Baklāne-Ansberga, kura atstā-
ja amatu augusta vidū. Veselības 
inspekcijas brīdinājumi, ka pel-
dēties bīstami vai aizliegts, vis-
drīzāk nozīmē, ka piesārņojums 
no decentralizētām kanalizācijas 
sistēmām vai lokālām attīrīša-
nas iekārtām nonācis ūdeņos. 
“Ar stipru lietu nepietiekami attī-
rīts ūdens kopā ar baktērijām un 
piesārņojošām vielām, ja tādas 
ir, ieskalojas ūdenstecēs. Tāpēc 
pašvaldībām vajadzētu aktīvāk 
veikt peldūdeņu kvalitātes ana-
līzes tieši pēc stipriem lietiem, 
kad redzam savu labo vai ne tik 
labo darbu sekas,” viņa stāsta. 
Baktērijas atklātos ūdeņos ne-
vairojas, tāpēc piesārņojums ir 
īslaicīgs un pārejošs, ūdentilpes 
ātri atjaunojas un peldēties atkal 
ir droši. 

VVD 2019. gadā izveidoja īpa-
šu problēmNAI sarakstu, kurā 
iekļāva iekārtas, kuru darbība 
neatbilst atļaujās izvirzītajiem 
nosacījumiem, kuras ilgstoši 
nenodrošina nepieciešamo no-
tekūdeņu attīrīšanas kvalitāti un 

par kuru darbību ir pretrunīga 
testēšanas rezultātu informācija. 
2023. gadā valsts testēšana tika 
nodrošināta 21 problēmNAI no 
48 kopumā. Testēšanas rezultāti 
uzrāda, ka neatbilstības ir kon-
statētas 12 iekārtu darbībā, bet 
9 iekārtu darbība nodrošināja 
efektīvu notekūdeņu attīrīšanu. 
Salīdzinājumā ar pagājušo gadu 
situācija ir pasliktinājusies – pa-
lielinājies to NAI skaits, kurās 
ir konstatēti robežvērtību pār-
sniegumi. To varētu skaidrot ar 
augsto gruntsūdens līmeni un 
augstajiem palu ūdeņiem šajā 
sezonā, pauž VVD.

ProblēmNAI dienests pievērš 
pastiprinātu uzmanību un sa-
rakstu katru gadu atjauno. “Kopš 
mēs šādu sarakstu izveidojām, ie-
kļauto iekārtu skaits vairāk nekā 
divas reizes samazinājies – no 58 
līdz 26. Gribu teikt – tikai 26, ja 
atceramies, ka kopā to ir 1300. 
Pozitīvā ziņa – piecas ir svītrotas, 
divas no tām – lielas. Tieši ražoša-
nas uzņēmumi notekūdeņos rada 
nozīmīgu piesārņojumu,” uzsver 
E. Baklāne-Ansberga. No 2023. 
gada no problēmNAI saraksta 
svītrotas piecas iekārtas, bet ie-
kļautas tajā – trīs. 

Vasarnieku pārslodze
Papildus valsts testēšanai 

šovasar saņemtas sūdzības par 
Pāvilostas NAI darbības ietekmi 
uz Sakas upi, iedzīvotāji ziņoja 
par smaku. VVD konstatēja, ka 
nedarbojas viens no diviem BIO 
75 aerācijas baseiniem, nepilnīgi 
attīrīti notekūdeņi nonāk Sakā 
un tālāk ieplūst jūrā. Pāvilostas 
NAI tikai iekļauta problēmiekār-
tu sarakstā.

Pāvilostas iekārtās ļoti mai-
nīgs ir ienākošo notekūdeņu dau-
dzums, atzīmē E. Baklāne-Ans-
berga. Šeit vasaras sezonā NAI 
nonāk paaugstināts notekūdeņu 
apjoms, jo ierodas atpūtnieki un 
vasarnieki. “Tieši pēc Jāņiem, kad, 
iespējams, bija viesu pieplūdums, 
iekārta izgāja no ierindas un neti-
ka pienācīgi uzraudzīta. Kopumā 
iekārtas nav piemērotas mainī-
gam notekūdeņu apjomam, būs 
nepieciešams veikt ieguldījumus, 

lai izveidotu baseinus uzkrāšanai 
šādos pīķa momentos, un iekārtu 
darbība ir jāuzrauga īpaši,” viņa 
pauž. Pāvilostā NAI apsaimnieko 
ne tikai sadzīves, bet arī ražoša-
nas notekūdeņus, kas arī veido 
lielākus piesārņojuma riskus.

Pāvilostas NAI SIA “Grobiņas 
namserviss” darbinieks apseko-
jot regulāri un veicot ikdienas 
apkopes, stāsta uzņēmuma val-
des locekle Ginta Veidemane. 
Apsaimniekotāja ieskatā avāri-
jas situācija radās Līgo svētku 
brīvdienās, jo pirms tām darbi-
nieks veicis notekūdeņu paraugu 
ņemšanu attīrīšanas ietaisēs un 

nekas neliecinājis par tehniskām 
novirzēm.

“Avārijas situācija šobrīd ir 
novērsta,” viņa norāda. Ņemot 
vērā Pāvilostas sezonalitāti, paš-
laik apturēta iespēja pieslēgties 
notekūdeņu sistēmai jauniem 
klientiem, kā arī uzsāktas saru-
nas ar Dienvidkurzemes novada 
pašvaldību par iespējamiem ri-
sinājumiem attīrīšanas ietaišu 
paplašināšanai.

“Paralēli NAI atjaunošanas 
darbiem esam sākuši veikt auditu 
notekūdeņu tīkliem pieslēgtajiem 
objektiem, lai pārliecinātos par 
sistēmā novadīto notekūdeņu 

piesārņojošo vielu koncentrāci-
ju atbilstību prasībām,” pastāsta 
G. Veidemane.

Sadzīves un ražošanas notek-
ūdeņus apsaimnieko arī Kazdan-
gas ciema NAI, kas attīrītos ūde-
ņus novada Alokstes upē. Iekārtas 
jau ilgstoši ir “melnajā sarakstā”, 
jo VVD atklāja, ka NAI ir pārāk 
maza jauda, lai vienmēr spētu 
attīrīt SIA “Elpa” piena pārstrādes 
notekūdeņus. 2021. gadā uzņē-
mums ar pašvaldību pārrunāja 
iespējas būvēt priekšattīrīšanas 
iekārtas, taču jau 2022. gada pa-
vasarī ekonomiskās situācijas dēļ 
pārtrauca ražošanu. 

Pēc avārijas Liepājā daudzi vaicāja, kāpēc attīrīšanas iekārtas ir tik tuvu jūrai? 
Tā būvē NAI, jo attīrīto ūdeni ir nepieciešams kaut kur novadīt, skaidro VVD. Jo tuvāk ir 
ūdenstilpe, jo zemākas ir ierīkošanas izmaksas.

Notekūdeņu attīrīšanas  likstas ilgst gadiem

ES DOMĀJU TĀ: VAI UZTICATIES ŪDENS ANALĪZĒM?
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